

Voyer rigorously to enforce the payment of his Fees from such new settlers, and above all to recover them by the expensive ways of the Law, a circumstance that diminishes greatly the amount of these Fees. 3dly. The time of the Grand Voyer being of course partly and necessarily devoted to the prosecution of the recovery of his due, is lost to the public service. All these considerations induce the Petitioner to believe that it would be every way more advantageous to the public; that the above Fees or emoluments might be abolished, and that the Grand Voyer should receive, in indemnification, an annual Salary proportional to the importance of his functions, and to the expenses as well as to the responsibility, and to the arduous duties to which his Office subjects him. The Petitioner therefore prays the House to take his present Petition into consideration, and to statute in regard to the Salary of his Office, that which in its wisdom might seem befitting.

On motion of Mr. *Taschereau*, seconded by Mr. *Vanfelson*,

*Resolved*, That the said Petition be referred to a Committee of five Members, to report thereon with all convenient speed, with power to send for persons and papers.

*Ordered*, That Mr. *Taschereau*, Mr. *Davidson*, Mr. *Bruneau*, Mr. *Vanfelson*, and Mr. *Bellet*, do compose the said Committee.

A Petition of the Inhabitants of the Parish of *Saint Philippe*, and other neighbouring Parishes, whose names are thereunto subscribed, was presented to the House by Mr. *Cuvillier*, and the same was received and read; setting forth, That a Decree of the Provincial Court of Appeals, respecting the boundaries of the Seigniorie of *La Salle*, (whereof the Petitioners have ever held themselves to be the *Censitaires*) has had the effect of compelling them to abandon their Land, and transfer the possession to the persons who had obtained from the Crown a grant thereof. The only mode the Petitioners can discover, of arresting this impending calamity, is that of imploring succour from the House; the Petitioners, under the indulgence of the House, beg leave to enter into some detail, shewing the unhappy condition to which they are reduced. On the twentieth April, one thousand seven hundred and fifty, the Marquis de la Jonquière, at that time Governor General of Canada, and François Bigot, Intendant, gave and granted, in Fief and Seigniorie, to Jean Baptiste Lebert, Esquire, Sieur de Senneville, a certain tract of Land, designated as follows, in the Deed of Grant or Gift, that is to say, "a certain tract of Land, situate at the extremity of the depth of the Seigniories of *Sault St. Louis* and *Chateaugay*, included between the Seigniorie of *Ville-Chauve* and *La Prairie de la Magdeleine*, "running in depth one league and a half." This Gift or Grant was afterwards ratified and confirmed by His Most Christian Majesty the King of France, by an instrument of ratification bearing date the first of September, one thousand seven hundred and fifty-four, enregistered at *Montreal*, on the seventh of December, one thousand seven hundred and sixty-three. The Fief and Seigniorie so granted, has ever been known by the name of the Seigniorie of *La Salle*. This Seigniorie, after various mutations, was conveyed from the said grantee to several other Seigniors, who successively became proprietors thereof, until November one thousand seven hundred and eighty-four, when the said Seigniorie of *La Salle* was purchased by the late *Simon Sanguinet*, Esquire, by Décret, at the Office of *Edward William Gray*, Esquire, then Sheriff of the District of *Montreal*. In consequence of the said purchase, the said *Simon Sanguinet* performed fealty and homage at the Castle of *Saint Lewis*: on the fourteenth July, one thousand seven hundred and eighty-five, he paid the *Droit de Quint*, and livery of seizin was duly entered on his Deed of Sale. No doubt as to the extent in depth of the said Seigniorie had as yet arisen. The lines of the Seigniories of the *Sault St. Louis* and *Chateaugay*, were oblique lines, for they followed the curvature of the River *St. Lawrence*; but as yet the Seigniorie of *La Salle* had been universally considered as comprising all that tract of Land which existed between the Seigniories of *Ville-Chauve* and *La Prairie*, the lateral limits thereof,

des poursuites dispendieuses pour eux; ce qui diminue de beaucoup le montant de ces honoraires. 3<sup>e</sup>. Le tems du Grand-Voyer devant nécessairement être en partie absorbé par les démarches nécessaires pour le recouvrement de ses dûs, est perdu pour le Service Public. Que tous ces considérations induisent le Pétitionnaire à croire qu'il seroit de toutes manières plus avantageux pour le Public, que lesdits honoraires ou émolumens casuels fussent abolis, et que le Grand-Voyer reçût en lieu et place une paye proportionnée à l'importance de ses fonctions et aux frais, aussi bien qu'à la responsabilité et aux devoirs pénibles et incessants, auxquels sa charge l'assujettit. C'est pourquoi le Pétitionnaire supplie humblement la Chambre de prendre sa présente Pétition en considération, et de statuer à l'égard des Salaires de son Office, ce que, dans sa sagesse, elle croira convenable pour le bien public.

Sur Motion de Mr. *Taschereau*, secondé par Mr. *Vanfelson*,

*Résolu*, Que ladite Pétition soit référée à un Comité de Cinq Membres, pour faire rapport sur icelle, avec toute la diligence convenable, avec pouvoir d'envoyer querir personnes et papiers.

*Ordonné*, Que Mr. *Taschereau*, Mr. *Davidson*, Mr. *Bruneau*, Mr. *Vanfelson* et Mr. *Bellet* composent ledit Comité.

Une Pétition des Habitans de la Paroisse de *St. Philippe* et autres Paroisses voisines, dont les noms y sont soussignés, a été présentée à la Chambre par Mr. *Cuvillier*, laquelle a été reçue et lue; exposant, Que les Pétitionnaires, en conséquence d'un Jugement rendu par la Cour d'Appel de cette Province, concernant les limites de la Seigneurie de *La Salle*, (dont les Pétitionnaires se sont toujours crus les Censitaires,) se trouvent réduits à la nécessité d'abandonner leurs terres, et d'en livrer la possession à ceux qui en ont obtenu une Concession de la Couronne. Pour prévenir le malheur qui les menace, les Pétitionnaires ne voyent d'autre parti à prendre que celui d'implorer le secours de la Chambre. Avec son indulgence ils prendront la liberté d'entrer dans quelques détails, pour lui exposer la situation malheureuse à laquelle ils se trouvent réduits. Le vingt Avril, mil sept cent cinquante, le Marquis De la Jonquière, alors Gouverneur Général du Canada, et François Bigot, Intendant, donnèrent et concédèrent à titre de Fief et Seigneurie, à Jean Baptiste Lebert, Ecuyer, Sieur De Senneville, une certaine étendue de terrain désignée comme suit, au Contrat de Concession ou Donation, savoir: "une étendue de terrain située au bout "de la profondeur des Seigneuries du *Sault St. Louis* "et de *Chateaugay*, et qui se trouve enclavée entre la "Seigneurie de *Ville-chauve* et celle de la *Prairie de la "Magdeleine*, sur une lieue et demie de profondeur." Cette Donation ou Concession fut ensuite ratifiée et approuvée par Sa Majesté Très-Chrétienne, le Roi de France, par un Brevet de ratification, en date du premier de Septembre, mil sept cent cinquante-quatre, enregistré à *Montréal* le sept Décembre, mil sept cent soixante et trois. Le Fief et Seigneurie ainsi concédé a toujours été connu sous le nom de la Seigneurie de *La Salle*: cette Seigneurie passa, par plusieurs mutations, des mains dudit Concessionnaire entre les mains de plusieurs autres Seigneurs qui en devinrent successivement Propriétaires jusqu'en Novembre, mil sept cent quatre-vingt-quatre, époque à laquelle ladite Seigneurie de *La Salle* fut achetée par feu *Simon Sanguinet*, Ecuyer, à la vente qui en fut faite par décret au Bureau d'*Edward William Gray*, Ecuyer, alors Sheriff pour le District de *Montréal*. En conséquence de ladite acquisition, ledit *Simon Sanguinet* prêta foi et hommage au Château *Saint Louis*. Le quatorze Juillet, mil sept cent quatre-vingt-cinq, il paya le *Droit de Quint*; et son Contrat d'Acquisition fut dûment enregistrés. Jusqu'alors il ne s'étoit jamais élevé aucun doute sur l'étendue en profondeur de ladite Seigneurie, les lignes des Seigneuries du *Sault St. Louis* et de *Chateaugay* suivoient les sinuosités du Fleuve *St. Laurent*, mais jusqu'alors tout le monde avoit considéré la Seigneurie de *La Salle* comme étant composée de toute cette étendue de terrain qui se trouvoit entre les Seigneuries de *Ville-chauve* et de *La Prairie*, ses bornes latérales.

Pétition des Censitaires de La Salle se plaignant d'un Jugement de la Cour d'Appel.